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   راه سوم مواجهه با روحاني
محمد ايماني كارش��ناس مسائل سياس��ي در كانال خود نوش��ت: طبق ماده 
۲۱۳ آيين نامه مجلس، چنانچه اكثريت نمايندگان حاضر در جلس��ه از پاسخ 
رئيس جمهور به س��ؤال قانع نشده باشند و موضوع مورد س��ؤال نقض قانون يا 

استنكاف از قانون محسوب شود، آن سؤال به قوه قضائيه ارسال مي شود. 
اصل ۸۹ قانون اساس��ي: اگر يك س��وم نمايندگان مجلس، رئيس جمهور رادر 
مديريت قوه مجريه و اداره امور اجرايي اس��تيضاح كنند، بايد ظرف مدت يك 
ماه در مجلس حاضر و توضيح دهد. در صورتي كه دو س��وم نمايندگان به عدم 
كفايت رئيس جمهور رأي دهند مراتب جهت اجراي بند ۱0 اصل ۱۱0 به اطلاع 

مقام رهبري مي رسد.
اصل ۱۱0 قانون اساسي: وظايف و اختيارات رهبر: ... ۱0 - عزل رئيس جمهور با 
در نظر گرفتن مصالح كشور پس از حكم ديوان عالي كشور به تخلف وي از وظايف 

قانوني يا رأي مجلس شوراي اسلامي به عدم كفايت وي بر اساس اصل۸۹. 
تبعات پنج سال سوءمديريت دولت آشكار شده. روحاني نتوانست اكثريت مجلس 
را كه همواره حامي اش بوده اند، قانع كند. نمايندگان از پنج سؤال، فقط در يك 
مورد قانع شدند. آنها دو وزير را استيضاح كرده و در پي استيضاح دو وزير ديگرند. 
روحاني از هدايت، مشورت و حمايت رهبري براي اصلاح مسير مدد بگيرد. همان 
قدر كه بركناري رئيس جمهور در شرايط فعلي به صلاح نيست، درجا زدن او و 
دولتش نيز خسارت است. چاره چيس��ت؟ اقدام كم هزينه و پر عايدي، اصرار و 
پيگيري و مطالبه عمومي و مجلس و رسانه ها براي كنار گذاشتن راهبرد عقيم 
نگاه به خارج و بازگشت به نسخه عملياتي اقتصاد مقاومتي است. اقتصاد مقاومتي 
يعني كاهش وابستگي به خام فروشي نفت، نااميد شدن از غرب، مهار سيلاب 
نقدينگي ۱600 هزار ميليارد توماني و هدايت آن از سوداگري و سفته بازي به 
سمت توليد )مسكن، پتروشيمي و...(، شفافيت معاملات، تأكيد بر درآمد مالياتي 

دولت و پرهزينه كردن سوداگري كاذب، رانت خواري و فساد. 
   تلاش جديد رسانه اي در تقابل سازي ايراني ـ عراقي!

سيدعلي موسوي در مجموعه توئيتي نوشته: 
- پسماندهاي آلوده ايران منجر به مس��موميت هزاران نفر از 

مردم بصره شد.
� انتشار تصاوير قتل يك عراقي در خرمشهر توسط شهروندان 
ايراني كه ادعا شده به ناموس ايراني تجاوز كرده است )پس از چند ساعت توسط 

مسئولان خرمشهر تكذيب شد(.
� انتشار تصاويري مبني بر ارسال پول مردم ايران به عراق.

� بزرگنمايي و برجسته كردن تحريم ايران از جانب كشور عراق.
� آتش زدن هورها به تلافي قطعي برق و صادرات برق ايران به عراق.

� نشان دادن تصاويري مبني بر توهين مردم عراق به مسئولان ايراني در عراق در 
صورتي كه تصاوير مرتبط به هيئت عراقي و حادثه كراده بوده است. 

� پخش گسترده اخباري مبني بر تجارت جنسي مردان عراقي در ايران.
و دهها تصوير و كليپ ديگر كه با محت��واي دروغ و به منظور اختلاف افكني در 
فضاي مجازي دو كشور در حال انتشار اس��ت، نشانگر  #عزمي رسانه اي جهت 
ايجاد تفرقه و احس��اس تقابل بين مردم دو كشور كه اتفاقاً پيوندهاي مشترك 
در حوزه هاي ديني، مذهبي، اجتماعي و اقتصادي دارند، است. همين نزديكي 
فرهنگي و مذهبي باعث ش��ده تا روابط  #ايران و  #عراق در س��ال هاي اخير در 
بالاترين سطح خود قرار گيرد و اين نقطه قوت، منافع برخي گروه ها و كشورهاي 
جهان را به خطر انداخته است.  از همين رو سرخط رسانه اي خاص با ايجاد شكاف 
و شعله ورسازي آتش كينه بين مردم دو كشور آن هم با تمسك به نقاط مشترك 
مذهبي و فرهنگي، به س��رفصل اقدامات گسترده رس��انه اي در اين دو كشور 
تبديل شده است كه اگر هوشيار نباش��يم مي تواند زيانبار باشد. در تكنيك ها، 
تكنولوژي ها و ابزارهاي رسانه اي و  #جريان سازي اتاق هاي فكر، از بي سوادي يا 
بهتر است بگويم كم  سوادي رسانه اي مردم هر دو كشور استفاده كرده و با تحريك 
احساسات و پخش شايعات هدفمند، در حال جنگي هوشمندانه هستند. نبايد 
فراموش كنيم اگر ما  خوراك رسانه اي صحيح و موردنياز مخاطب را در اختيار 
مردم نگذاريم، كساني پيدا خواهند شد كه اين كار را در راستاي منافعشان انجام 

دهند و اينجاست كه ديگر آب رفته به جوي بازنخواهد گشت. 

مقداد مددي | تسنيم

يك هفته اي را همه درگير موضوع پلاكارد يك طلبه و استخر 
فرح و آنچه تهديد رئيس جمهور جا انداخته شد، بودند و هنوز 
هم هس��تند. چرا؟ آيا واقعاً موضوع مه��م و فراگيري بود؟ اين 
رئيس جمهور مگر هماني نيست كه جمعي از مردم را صرفاً به 
دليل آنكه مخالف فتح الفتوح ب��ودن برجامش بودند، به جهنم 
حواله داد؟ به جهنم حواله دادن بخش��ي از ملت خوب بود و به 
استخر فرح حواله دادن روحاني بد ش��د؟ اين ادبيات در شأن 
طلبه حزب اللهي نيس��ت، ام��ا حاميان روحاني چ��را ناراحت  
هس��تند كه يك نفر با ادبيات خود روحاني با او صحبت كرده 

است؟!
از طرفي، شعار نوشته روي پلاكاردتهديد به قتل كسي نيست، 
نفرين اس��ت؛ آرزوي مرگ اس��ت. من بيان آرزوي مرگ براي 
مخالف سياسي را نمي پسندم و اين كار را تندروي و بي اخلاقي 
مي دانم، ولي چسباندن برچس��ب تهديد به آن را هم ناشي از 
عمليات رواني و هياهوي ژورناليس��تي حرفه اي اصلاح طلبان 
مي دان��م؛ كاري كه اصلاح طلبان هميش��ه نش��ان داده اند كه 
به خوبي از عه��ده اش برمي آيند. از اي��ن تندروي ها در هر دو 
طرف زياد اس��ت كه البته انعكاس ادبيات خود روحاني  است، 
پس چرا اين پلاكارد كه پس از دقايقي هم جمع ش��ده، ناگاه 
تا اين حد پررنگ مي ش��ود؟ جواب آن است كه ديده مي شود، 
چون اصلاح طلبان اراده كرده اند كه ديده شود و قريب به اتفاق 

موضوعاتي كه جريان اصلاحات اراده مي كند كه ديده بشوند، 
ديده مي شوند، چرا؟ چون كار هماهنگ رسانه اي بلد هستند، 
مي توانند به خوبي يك موج بسازند و خواسته هاي خود را روي 

آن پيش ببرند. 
رس��انه هاي اصلاح طلب عكس��ی را همراه با تحليل خودشان 
پخش كردند كه رئيس جمهور توسط يك حزب اللهي تهديد به 
قتل شده اس��ت. تصوير پلاكارد مذكور را مكرر و با نوشته هاي 
متفاوت در ذيل آن منتشر كردند. همه ظرفيت رسانه اي شان را 
به ميدان آوردند و در نهايت پلاكارد ساده يك طلبه ساده تر در 

يك تجمع معمولي شد موضوع رسانه ها... 
نمايندگان مجلس شان مصاحبه كردند و عليه پلاكارد مذكور 
موضع گرفتند... فعالان سياس��ي برايش يادداش��ت نوشتند... 
فعالان حقوقي ش��عار مربوط��ه را تهدي��د به قتل دانس��ته و 
جرم انگاري كردند... فعالان مجازي فضاي شبكه هاي اجتماعي 
را دست گرفتند... بي بي س��ي هم به دليل يك هدف مشترك 
همراه ش��ان ش��د... يكي مي گفت قوه قضائيه باي��د وارد عمل 
شود، ديگري مي گفت ش��وراي عالي امنيت ملي چرا تشكيل 
جلسه نمي دهد، آن يكي برائت حوزه را مطالبه مي كرد، حتي 
از نوشته روي دسته پلاكارد مذكور هم كه نوشته خاصي نبود 
و امر معمول يك تجمع بود كه پلاكاردها از قبل آماده ش��ود، 
كلي رمزگشايي كردند، يك تقسيم كار حرفه اي و يك عمليات 

رسانه اي و فضاسازي عالي. آنقدر كه كم كم طرف مقابل هم با 
خودش گفت نكند فكر كنند ما با اين طلبه موافقيم و برايمان 
بد بشود! پس محكوميت توسط اين  طرفي ها هم شروع شد. اين 
ميانه يكي از مراجع معظم تقليد هم در يك اشتباه محاسباتي 
نه تنها آنچه را كه تهديد به قتل رئيس جمهور ناميده مي شد، 
محكوم كرد بلكه به سخنران مراسم هم به دليل انتقاد به حوزه 
اعتراض كرد، بي آنكه اصلًا مخاطب آن س��خنراني باش��د و در 
اقدامي ديگر پاي سپاه را هم وسط كشيد تا معركه ساختگي كه 
اصلاح طلبان درست كرده اند، شكل واقعي تري به خود بگيرد. 
اين ميانه س��ادگي جريان حزب الله شكل ديگري گرفت و فكر 
كردند مراجع تقليد موضوع دعوا هستند و به دفاع از سخنران، 
به مراجع تاختن��د! تنها فرد زيرك اين غائله همان س��خنران 
مربوطه بود كه با سياستي انقلابي وارد پاسخگويي به تنش ها 

نشد و مسير منطقي خود را پيمود. 
بزرگنمايي اصلاح طلبان از كوچك ترين اشتباهات رقبا، تسليم 
ش��دن طرف مقابل برابر موج س��ازي و اعلام برائت خود، پاسِ 
گل دادن هاي ناشي از اش��تباهات محاسباتي، موضوعيت پيدا 
كردن موضوعي فرعي و فراموشي موضوع اصلي و چهره سازي 
منفي از مخالفان اصلاحات و دولت، اين روند و هدف هميشگي 
اين موج سازي هاست، لذا موجي س��اخته شد تا به اين اهداف 
برسد: اولاً تجمع طلاب با موضوع اعتراض به وضعيت اقتصادي، 

مي توانست نگاه كذايي دوري روحانيت از مردم  را ترميم كند. 
اصلاح طلبان با بزرگنمايي يك حاشيه كوچك از تجمع، چنين 
اتفاقي را در نطفه خفه كردند. دوم هدف بلندمدتي كه حداقل 
از ۲0 س��ال پيش پيگيري شده، س��اختن يك چهره تندرو از 
جريان ارزشي و مخالفان اصلاح طلبان بود كه تا حد زيادي هم 
در همه اين سال ها موفق شده اند؛ هدفي كه در دو دهه اخير با 
هدف بي بي سي مشترك بوده است. س��وم هم تبديل دولت از 
جايگاه مجرم در به هم ريختگي اقتصادي، به مظلومي كه تهديد 
به قتل شده تا بار فشار افكار عمومي را كم كند. نتيجه اش هم 
نمايش مظلوم نمايي حس��ن روحاني در مجلس بود كه وقتي 
نتوانس��ت جواب نمايندگان مجلس را بدهد، با موضوع تهديد 

من به ترور)!( و اينكه من عاشق شهادتم )!( اجرا كرد. 
ح��ال نگاهي ب��ه موض��ع گيري هايت��ان در مقاب��ل اين موج 
بيندازيد، ببينيد كجاي اين موج بوديد و آيا تكه اي از اين پازل 
اصلاح طلبان را ناخودآگاه تكميل كرده ايد يا خير. كافي بود ما 
مقهور اين موج سازي نش��ويم و به جاي يك پلاكارد، در مورد 
كل مراس��م و موضوعِ همراهي طلاب با دغدغه هاي معيشتي 
مردم بنويسيم. كافي بود ما در برابر موج كذايي آنها، موج واقعي 
خودم��ان را و موضوع خودمان را بس��ازيم و موضوع آنها را هم 
بايكوت كنيم. مع الاس��ف نه موج سازي بلديم و نه بايكوت يك 

موج را و بايد هر دو را از اصلاح طلبان ياد بگيريم...

پلاكارد استخر فرح و آنچه بايد از اصلاح طلبان بياموزيم
یادداشت | كبري آسوپار

عضو فراکسيون اميد:
حامي روحاني بودم، شرمنده مردم شدم

شـرايط بهتري را در عملكـرد روحاني انتظار داشـتم که محقق نشـده 
اسـت، خواسـته هايي در آن زمان مطرح بود که برآورده نشد، بايد وضع 
کشور بسيار بهتر از حالت فعلي مي شـد اما واقعا شرمنده مردم هستيم. 
علي قرباني در گفت وگو با فارس در بجنورد با انتقاد به نحوه مواجهه مجموعه 
دولت با نمايندگان و حتي اس��تاندار به عنوان نماينده عالي دولت در استان 
اظهار كرد: بيش از يك ماه است كه مجمع نمايندگان خراسان شمالي به همراه 
استاندار درخواس��ت تعيين زمان ملاقات با وزير راه براي بررسي پروژه هاي 
مهمي چون جاده مرگ )بجنورد – جنگل گلستان( فرودگاه بجنورد و راه آهن 
خراسان ش��مالي را دارند اما ايش��ان امروز و فردا مي كند و يك بار نيز جلسه 
هماهنگ شده را لغو كرد. مجامع نمايندگان استان ها در مجلس در دوره هاي 
گذشته با رئيس جمهور وقت ديدار داشته و به ملاقات مي پرداختند ولي اكنون 
ديدار معاون اول رئيس جمهور هم غيرممكن است. وي يكي از مشكلات دولت 
را نگاه از بالا به پايين وزير راه و مجموعه دولت دانست و افزود: هركدام از وزرا 
براي هر سؤال نمايندگان مجلس بايد ۲0 دقيقه در مجلس به توضيح بپردازد 
اما اكنون براي تعامل بيشتر با حضور در دفتر وزير راه با همراهي نماينده عالي 
دولت نيز سنگ اندازي مي شود كه اين يكي از ضعف هاي دولت است. عضو 
كميس��يون برنامه وبودجه مجلس با ذكر اين نكته كه طي ۲/5سال گذشته 
با س��ختي فراوان هيئت رئيسه فراكسيون اميد توانس��ت چند هفته قبل با 
رئيس جمهور ديدار كند، افزود: ما مخالف دولت نبوديم و نيستيم اما به عملكرد 

دولت انتقاد داريم و نبايد اين فضا در دولت حاكم باشد. 
قرباني همچنين با اش��اره به اينكه با اميد به اصلاح وضع موجود در سال ۹6 به 
روحاني رأي دادم و از او حمايت كردم، افزود: روحاني انتظار ما را برآورده نكرده 
و آن چيزي كه مدنظر داشتيم و مي خواستيم نشده است. شرايط بهتري را در 
عملكرد روحاني انتظار داشتم كه محقق نشده است، خواسته هايي در آن زمان 
مطرح بود كه برآورده نشد، بايد وضع كشور بسيار بهتر از حالت فعلي مي شد اما 

واقعا شرمنده مردم هستيم. 
..........................................................................................................................................

 برجام باعث بي توجهي دولت 
به تقويت مناسبات دوجانبه با كشورها شد

رئيس کميسـيون امنيت ملـي و سياسـت خارجي مجلس اعتقـاد دارد 
انتظار بيش از حد نسـبت به برجام سبب کمتر ديده شدن بخش عمده اي 
از ظرفيت هاي مناسـبات دوجانبه مانند مناسـبات مرزي کشورمان شد. 
حشمت الله فلاحت پيشه در گفت  وگو با خانه ملت با اشاره به اينكه انتظار بيش از 
حدي نسبت به برجام در حوزه سياست خارجي از سوي دولت ايجاد شد، اظهار 
كرد: اين مهم موجب شد بخش عمده اي از ظرفيت هاي مناسبات دوجانبه مانند 
مناسبات مرزي كشورمان كمتر ديده شود. بر اين اساس در كميسيون امنيت 
ملي و سياست خارجي مجلس توجه به مناسبات كشورمان با 50 كشور برتر كه 

داراي روابط اقتصادي مناسبي هستند در دستوركار قرار گرفته است. 
اين نماينده مردم در مجلس دهم با اش��اره به اينكه مهم تري��ن نقد به اقتصاد 
سياس��ي- بين المللي و همچنين عملكرد سياس��ت خارجي دولتمردان عدم 
توجه مناس��ب به روابط ايران با كشورها بر اساس مناس��بات اقتصادي است، 
تصريح كرد: اين مهم در حالي اس��ت كه دولت مي توانس��ت ع��لاوه بر تقويت 
زيرساخت هاي مرزي، زمينه تنش زدايي با كش��ورهاي همسايه را فراهم كند 
و همچنين همكاري هاي جدي تري با كش��ورهاي همجوار رقم بزند اما تمام 
موارد تحت الشعاع مناسبات برجامي قرار گرفت. رئيس كميسيون امنيت ملي و 
سياست خارجي مجلس شوراي اسلامي خاطرنشان كرد: همچنين بايد اذعان 
كرد كم ديدن مناسبات دوجانبه و عدم رفع تنش با 50 كشوري كه داراي رتبه 
برتر از نظر جغرافياي سياسي و اقتصادي با كشورمان هستند از ديگر ضعف هاي 

عملكردي دولت در حوزه سياست خارجي است.

علي لاريجاني در آغاز جلسه علني ديروز مجلس 
براي بررسي طرح سؤال از رئيس جمهور متذکر 
شـد که »نكته ديگر رعايت انصـاف و حد کلام 
فاخر اسـت که در بيـان رهبري معظـم به حس 
کرامت يكديگر ظهور يافت و ان شاءالله بر حسن 
ظن نسـبت به يكديگر استوار باشـد. با رعايت 
اصولي کـه مذکور افتـاد جلسـه امروز)ديروز( 
مي تواند در نـوع خود کمال سياسـت ورزي در 
کشور را نشان دهد و شرافتي در حكمراني را به 
تصوير بكشد و چون مطالب مستقيماً در اختيار 
مردم قرار مي گيرد در عيـن جديت موضوعات 
مطروحه، عواطـف برادرانـه و ادب ديواني نظام 
را عيان کنـد.« نمايندگان سـؤال کننده اي که 
قرار بود پشـت تريبون صحبت کنند، در ادامه 
نشان دادند از سـطحي از متانت و ادب و آرامش 
در کلام برخوردار هسـتند که حداقل براي آنها 
شـايد اصلًا نيازي به تذکر علي لاريجاني نبود. 
وزانت کلام نماينـدگان مجلس و تأکيـد آن بر 
اينكه »در عين بيان انتقادات، براي اصلاح امور 
در کنار دولت و رئيس جمهور هسـتيم« نشـان 
داد که کسـي دنبـال هياهو و جنجال سـازي و 
سياسـي کاري نيسـت و آنچنان که خـود بيان 
کردند و شب قبل از جلسه هم مجتبي ذوالنور به 
لاريجاني نوشته بود، نمايندگان از طرح مباحث 
حاشـيه اي و همچنيـن اهانـت و بداخلاقي در 
نشست سـؤال از رئيس جمهور اجتناب کردند. 
  الگويـي از گفت وگوي سـازنده بين دولت 

و مجلس
عبدالرضا مصري در حاشيه نشس��ت علني ديروز 
مجلس شوراي اس��لامي پس از مطرح شدن طرح 
س��ؤال از رئيس جمهور در صحن علن��ي در جمع 
خبرنگاران عنوان كرد: امروز ش��اهد تغيير رويه اي 
اساسي و جدي در مجلس ش��وراي اسلامي بوديم 
كه اين رويه نسبت به رويه هاي گذشته كه به صورت 
ناخواسته در جلسات قبلي ايجاد شده بود، خودش 
را نش��ان داد كه نقطه اوج اين رويه هاي ناخواسته 
در استيضاح وزير كار، تعاون و رفاه اجتماعي نمود 

داشت. 
نماينده مردم كرمانش��اه در مجلس دهم ش��وراي 
اسلامي تصريح كرد: سؤال كنندگان از رئيس جمهور 
صرفاً بر محتواي كلامي كه سؤال بر آن مترتب بود، 
اظهارات خ��ود را بيان كردند و رعاي��ت حرمت در 
موضوع كاملًا ص��ورت گرفت و تريب��ون كاملًا چه 
از ناحي��ه رئيس جمهور و چه از ناحي��ه نمايندگان 

سؤال كننده در خدمت مسائل استدلالي بود. 
اين نماينده م��ردم در مجلس با بي��ان اينكه براي 
تحقق اين مهم در نشست علني ديروز برنامه ريزي 

منس��جمي انجام گرفت��ه ب��ود، افزود: عل��ت اين 
برنامه ريزي اين بود كه ما به دنيا بفهمانيم آنچه در 
قانون اساسي ما وجود دارد كه اساس مردم سالاري 
ديني اس��ت مي تواند در قالب منط��ق و چارچوب 
منظمي كه قانون براي ما تدارك ديده است صورت 
گيرد، به طوري كه افراد حرف يكديگر را بشنوند و 
در رأي گيري نظرات خود را بي��ان كنند و تريبون 
مجلس شوراي اسلامي جاي تخاصم نيست، بلكه 

جاي ارائه كلام است. 
مصري با بيان اينكه براس��اس قانون به هيچ عنوان 
نيازي ب��ه داد و فرياد در مجلس نيس��ت بلكه رأي 
نماينده متجلي نظر او خواهد بود، افزود: اين باعث 
خواهد ش��د س��ؤال از رئيس جمهور به جاي اينكه 
تبديل به يك تخاصم سياس��ي شود، تبديل به يك 
ش��روع حركت و عمليات اصلاحي در كشور شود. 
امروز نمايندگان ضمن اينكه س��ؤال خود را مطرح 
كردن��د، با ارائه ي��ك الگوي گفت وگ��وي ملي بين 
مجلس و دولت به اين نتيجه رسيدند كه مشكلات 
طرح شود، پاسخ شنيده شود و بعد در قالب رأي نظر 

خود را بيان كنند. 
وي تأكيد كرد: فردا ش��روعي اس��ت براي حركت 

عملياتي دولت در قبال س��ؤالاتي ك��ه نمايندگان 
نسبت به آن قانع نشدند تا شاهد برنامه هاي عملياتي 
دولت در روال اين سؤالات باشيم. نمايندگان ملت 
كاملًا آمادگي دارند در راس��تاي حل مش��كلات به 
ياري دولت بشتابند و در صورتي كه نياز باشد، حتي 

با لوايحي دوفوريتي به دولت ياري برسانند. 
نماينده طراحان سؤال از رئيس جمهور نقش رسانه ها 
را نيز در مطرح شدن طرح س��ؤال از رئيس جمهور 
بسيار مؤثر دانست و اظهار اميدواري كرد: از اين پس 
بتوانيم با رعايت اخلاق اسلامي، مسائل دچار چالش 

را پيش ببريم. 
وي در پاس��خ به س��ؤالي درباره اينكه آيا براساس 
آيين نامه داخلي مجلس سؤالاتي كه نمايندگان از 
پاسخ آن قانع نشدند، به قوه قضائيه ارجاع مي شود 
يا خي��ر، توضيح داد: براس��اس آيين نام��ه داخلي 
مجلس اين س��ؤالات به قوه قضائيه ارجاع مي شود 
اما نمايندگان مجلس بيشتر از ارجاع به دنبال اصلاح 
امور هس��تند، بدين صورت كه دولت هر چه زودتر 
نسبت به رفع مش��كلات مردم اقدام عملي صورت 
دهد و اگر مش��كل قانوني در اين زمينه وجود دارد 
نمايندگان نيز هر لايحه اي از ط��رف دولت در اين 

رابطه بيايد، آن را با نگاه كمك به دولت به تصويب 
مي رسانند. 

مص��ري تصريح ك��رد: سرنوش��ت طرح س��ؤال از 
رئيس جمهور برعهده قوه قضائيه و قاضي است، بدين 
صورت كه تكاليفي كه دولت نس��بت به آن توفيق 
اجرايي نداشته اس��ت، قاضي با شنيدن توضيحات 
طرفين درب��اره آن تصميم گيري خواهد كرد، البته 
هدف نمايندگان مجلس به هيچ عنوان چنين چيزي 

نيست بلكه حل مشكل مردم از طرف دولت است. 
وي ادامه داد: در همين راستا طرحي درباره مؤسسات 
مالي و اعتباري به قوه قضائيه ارجاع شد كه پس از 
اين اقدام نمايندگان بر اس��اس اظهارات پزشكيان 
نايب رئيس مجلس ۹0 درصد مطالبات مالباختگان 

برگشت داده شد. 
مص��ري در پاس��خ ب��ه س��ؤالي مبن��ي ب��ر اينكه 
حاجي دليگاني يك��ي از نمايندگان س��ؤال كننده 
از رئيس جمه��ور در توئيت��ي عنوان كرده اس��ت 
كه به دنبال جم��ع آوري براي مطرح ش��دن طرح 
استيضاح رئيس جمهور است، گفت: سؤال كنندگان 
از رئيس جمه��ور به هي��چ عنوان ب��ه دنبال چنين 
رويه هايي نيس��تند بلكه به دنبال كمك به دولت و 

حل مشكلات مردم هستند. 
وي ادام��ه داد: مجلس اي��ن آمادگ��ي را دارد براي 
رفع مش��كلات در نشس��ت هاي تخصصي حداكثر 
ظرفيت هاي قانوني براي حل مشكلات مردم را ايجاد 

كند تا مشكلات مردم برطرف شود. 
   هر دو طرف اخلاق را رعايت کردند

حميدرضا ترقي، عضو شوراي مركزي حزب مؤتلفه 
اس��لامي هم در گفت وگو با فارس با اشاره به جلسه 
سؤال نمايندگان از رئيس جمهور كه ديروز برگزار 
شد، گفت: خوشبختانه آنطور كه مقام معظم رهبري 
توصيه فرموده بودند كه مجلس حقي دارد و دولت 
هم حقي دارد و بايد حقوق يكديگر را رعايت كنند 
و كرامت دو ط��رف را هم ملاحظه بكنن��د، در اين 
جلسه ما شاهد رعايت اين اخلاق در پرسش و پاسخ 

نمايندگان و رئيس جمهور بوديم. 
وي با بيان اينك��ه هر دو طرف، رعاي��ت دقت را در 
حفظ حرمت يكديگر به كار بردند و از طرح مسائل 
حاشيه اي و فاقد س��ند و مدرك هم پرهيز كردند، 
تصريح كرد: س��ؤال ها منطقي مطرح ش��د و علت 
قانع نشدن نمايندگان اين بود كه آقاي رئيس جمهور 
در پاس��خ دادن، خيلي كلي  گويي كردند و مسئله 
جديدي را بيان نكردند. روحاني حتي حاضر نش��د 
اشكالات موجود در دولت و همان موردي كه مقام 
معظم رهبري در ارتباط با سكه و ارز مطرح كردند؛ 
اينكه كس��ي كه عرضه كننده اين ارزه��ا بوده بايد 
پاسخگو باشد، در آن حد هم حاضر نشد اشتباهات 
و نواقص و قصور دولت را به صورت واضح در مسئله 

ارز بپذيرد. 
عضو ش��وراي مركزي حزب مؤتلفه اسلامي ادامه 
داد: در مسئله قاچاق هم آنچه رئيس جمهور مطرح 
كرد، كلي گويي بود و پاسخ ايشان همان چيزي بود 
كه يك سال قبل مطرح كرد مبني بر اينكه ما قاچاق 
را به نصف تقليل داده ايم اما بعد از نصف، ديگر كاري 
نشده است، بنابراين طبيعي است كه پاسخ ايشان 

قانع كننده نبود. 
وي با بيان اينكه عوامل متعددي در قاچاق كالا نقش 
دارند و برخي از آنها به خود دولت و زيرمجموعه هاي 
آن برمي گ��ردد، تصري��ح كرد: روحاني در جلس��ه 
ديروز ب��ه وجود اين اش��كالات در سيس��تم دولت 

اعتراف نكرد. 
فعال سياس��ي اصولگرا ادامه داد: پاسخ مكتوبي كه 
رئيس جمهور در مجلس توزيع كرد، مطابق قانون 
نبود و فقط بايد به صورت شفاهي پاسخ مي دادند. 
با اين حال، به  رغم اينكه پاس��خ مكتوب هم توزيع 
شده، ولي ديديم كه باز اقناع كننده نبود. فكر مي كنم 
همانطور كه نمايندگان از پاسخ هاي رئيس جمهور 

قانع نشدند، مردم هم قانع نشدند.

نمايش متانت منتقدان دولت در مجلس 

جانشين فرمانده کل ارتش:

»كوثر« نسبت به جنگنده مشابه خارجي توانمندتر است
جانشـين فرمانـده کل ارتـش مي گويـد کـه جنگنـده کوثـر با مشـابه هاي 
خارجي اش قابل قياس نيسـت و به مراتب به روز شـده و توانمندتر از آنهاست. 
به گزارش تسنيم، امير محمد حسين دادرس جانشين فرمانده كل ارتش در حاشيه 
مراسم آغاز سال تحصيلي دانشگاه فرماندهي و ستاد ارتش، در جمع خبرنگاران گفت: 
امروز ما جت هاي جنگي را از صفر تا صد تماماً خودمان مي س��ازيم و حتي به اندازه 

ذره اي هم نيازمند خارج نيستيم. 
وي افزود: جنگنده كوثر با مشابه هاي خارجي اش قابل قياس نيست و به مراتب به روز 
شده و توانمندتر از آنهاست. همچنين اين پرنده مبنايي است كه تمام پرنده هاي ما 

كه به نوعي نيازمند خارج بوده است به نوعي مستقل شوند. 
  جنگنده کاملًا بومي کوثر در خط توليد انبوه است

اميرمحمد حسين دادرس همچنين در مراسم آغاز سال تحصيلي دانشگاه فرماندهي 
و ستاد آجا گفت: امريكا هزاران كودك را از پدر و مادرشان جدا كرده درحالي كه اگر 
كشور ديگري اين عمل را انجام مي داد ش��ديدترين برخورد را با آنها مي داشتند. وي 
با اشاره به حادثه خيابان پاسداران و شهادت چند كارمند نيروي انتظامي توسط يك 
نفر گفت: اگر ما يك نفر كه با اتوبوس چند نفر را به ش��هادت رسانده مجازات كنيم، 

نقض حقوق بشر است اما جنايات امريكا و آل سعود در يمن، عراق، سوريه و بمباران 
بيمارستان در افغانستان ضدبشر نيست!

جانش��ين فرمانده كل ارتش با بيان اينكه انقلاب اس��لامي هيمنه امريكا و استكبار 
جهاني را در هم شكسته است، ادامه داد: چيزي كه دشمن در حوزه نظامي به خوبي 
متوجه مي شود قدرت نظامي است، دش��من زبان قدرت را به خوبي مي فهمد. ايران 
اسلامي در حوزه نظامي تفاوتي كه با ديگر كشورها دارد اين است كه ما همه تجهيزات 
مورد نياز كشور را خودمان توليد مي كنيم، مطمئن باشيد اگر آنها مي دانستند كه ما 

مي توانيم به اين جايگاه برسيم، تجهيزات را در اختيار ما قرار مي دادند. 
امير دادرس با اش��اره به توليد جنگنده بومي كوثر در صنايع دفاعي تصريح كرد: ما 
توانستيم جنگنده ای كاملًا بومي بسازيم كه در دس��ت توليد انبوه قرار گرفته و اين 
اقدام تاكنون در جهان اس��لام رخ نداده و بي سابقه اس��ت. برخي كشورهاي منطقه 
جنگنده هايي خريداري مي كنند كه اگ��ر بخواهند از آنها در خلاف نيات اس��تكبار 

استفاده كنند از طرف كشور سازنده از كار خواهد افتاد. 
جانشين فرمانده كل ارتش با اشاره به حضور ناوگان نيروي دريايي ارتش در دريا هاي 
آزاد و مبارزه با دزدان دريايي افزود: ما توانستيم با حضور در دريا امنيت تجارت جهان 
را تأمين كنيم و كشورهاي بسياري از ما تشكر كرده اند. امنيت منطقه را هم با همكاري 

كشورهاي منطقه مي توانيم تأمين كنيم و نيازي به حضور بيگانگان نيست. 

   گزارش

   دفاعی

 مصری نماينده کرمانشاه: شاهد تغيير رويه اي اساسي و جدي در مجلس شوراي اسلامي بوديم
 و تريبون کاملًا چه از ناحيه رئيس جمهور و چه از ناحيه نمايندگان سؤال کننده در خدمت مسائل استدلالي بود


